
FANGST PER REDSKAPSGRUPPE Tonn

GJENNOMSNITTLIG PRIS ALLE SONER Pris gjelder største størrelse

1 52UKE

TORSKEPRIS 2009 –  2010

Tonn

LEVERT KVANTUM I TONN fartøy under 15 meter

ANTALL FARTØY under 15 meter i fiske

Kilde: Norges Råfisklag

2009 2,5-5

2010 2,5-6,5

2009 >5

2010 >6,5

Gjennomsnitt NRL 2009-2010 u/15 m

*Størrelsesgradering for torsk 
2,5-5kg og over 5 kg ble endret 
2,5-6,5kg og over 6,5kg 
fra uke 52 i 2009

 Torsk >6,5 Torsk 2,5-6,5 Hyse Sei
 pris (SUH) pris (SUH) pris (SUH) pris(SUH)

 Torsk Hyse Sei Totalt

 Antall Fartøy Fangstrater i tonn 

 Torsk Hyse Sei  Totalt

Troms  97  0,69

Vesterålen  39  1,03

Lofoten  194  0,96

Øvrig Nordland  43  0,84

Trøndelag&Nordmøre  120  0,59

Total  571  

Autoline             4 14 1 19

Garn                 46 35 255 336

Juksa                3 2 48 54

Øst-Finnmark 17 40 9 66

Vest-Finnmark 27 68 112 206

Troms 14 25 28 67

Vesterålen 5 21 14 40

Lofoten 25 59 102 186

Øvrig Nordland 3 5 28 36

Trøndelag&Nordmøre 10 12 49 72

Total 101 230 342 673

Øst-Finnmark  21  3,14

Vest-Finnmark  60  3,45

Øst-Finnmark 17,09 14,35 10,59 9,3

Vest-Finnmark 17,19 14,65 10,02 9

Troms 17,00 14,26 9,48 9

Vesterålen 16,99 14,25 11,44 9

Lofoten 17,00 15,23 10,96 9

Øvrig Nordland 17,00 14,25 10,36 9

Trøndelag&Nordmøre 17,00 19,27 10,38 9,1

Totalt 17,07 15,17 10,5 9,02

Line                 25 147 37 208

Snurrevad            20 33 1 54

Teiner               2 0 0 2

TOTALT               101 230 342 673

Totalt 0 0 0 0
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VANSKELIG: Sild er ikke alltid sild. Forskerne vil svært gjerne vite hvilken bestand det fiskes på - for eksempel i Vestfjorden.  FOTO: REMI JOHANSEN

Går silda nærmere etter i sømmene

Jon Eirik Olsen
Harstad

– Men dette er ingen enkel af-
fære, fastslår Jostein Røttingen 
ved Havforskningsinstituttet. 
Han forsøker blant annet å 
finne «identiteten» til den silda 
som har vært fisket og levert i 
Vestfjord-området i det siste.

Til forveksling lik
Utfordringen ligger i å avklare 
om fangstene eksempelvis be-
står av nvg-sild, eller det kan 
være sommer-/høstgytende 
sild. De to sildeslagene er til 
forveksling lik, og opptrer ofte 
i det samme området.

Beskrivelsen bekreftes av 

kystnotfisker 
Kjell Inge-
brigtsen om 
bord på knapt 
13 meter store 
«Fugløyfisk». 

– Den silda 
vi fisket tidlig 
i høst på Lo-
foten-sida var 
klar til gyting, 
og altså ikke 
nvg-sild. Silda 
vi har tatt ved 
Helligvær nå 
i det siste er 
bare ubetyde-
lig kommet på 
rogna, og følge-
lig av en annen 
type, konstaterer Ingebrigtsen 
etter litt «forskning» på det som 
egentlig skal bli saltsild.

Rennende rogn
Som et apropos til dette kan 
nevnes den fangsten fra is-
landsk sone som færøyske fis-
kere nylig leverte hos Lofoten 
Viking på Værøy. Ved anlegget 
konstaterte man at det rant 
rogn av silda, og til færøyvæ-
ringenes overraskelse skulle 

kanskje ikke akkurat denne 
lasten trekkes av nvg-kvoten.
– Når rogna renner kan man 
være ganske sikker. Men ellers 
er det lett å ta feil, og mange 
har tatt feil. Det skyldes at nvg-
silda utvikler gonader, rogn og 
melke, ganske raskt i perioden 
fram til den går i «vinteropplag». 
Så skjer det lite eller ingenting 
før gytevandringen sørover tar 
til på våren. Dermed kan det om 
høsten se ut som gyting ikke er 
så langt unna i tid, og at det er 
høstgytende sild man har foran 
seg. Men den konklusjonen kan 
altså være feil, forteller Røt-
tingen.

Bruker genetikk
Størrelsen på silda kan også gi 

– Det er viktig å få 
avklart hva slags sild 
som oppholder seg i 
fjorder og kystområder. 
Målet er blant annet 
å sikre at ikke små og 
utsatte lokale bestander 
nedfiskes.

Når rogna renner  ”kan man være ganske 
sikker. Men ellers er det 
lett å ta feil.
Jostein Røttingen, HI, om forskjell 
på sildebestandene.

Jostein 
Røttingen

z forskning Fiskere og fiskemottak hjelper til med detektivjobben

Kjell 
Ingebrigtsen
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VANSKELIG: Sild er ikke alltid sild. Forskerne vil svært gjerne vite hvilken bestand det fiskes på - for eksempel i Vestfjorden.  FOTO: REMI JOHANSEN

Går silda nærmere etter i sømmene
en indikasjon, men usikkerhe-
ten er fortsatt stor. 

Nullgruppesild av nvg kan 
være opptil 15 cm, avhengig 
av blant annet gytetidspunkt, 
mens bladsilda på fra ett år 
kan finnes i det samme om-
rådet. Større sild i og utenfor 
fjordene kan følgelig være hva 
som helst.

Forskerne må dermed ta i 
bruk litt mer avanserte meto-
der, enten det er å telle rygg-
virvler på silda – én fra eller til 
avgjør – eller man kan sende 
genetiske prøver til analyse. 
Akkurat nå befinner norske 
sildeprøver seg på Island for 
vitenskapelig behandling.

Godt samarbeid
Havforskerne prøver også å 
involvere næringa så mye som 
mulig i dette arbeidet, og Røt-
tingen skryter av velvilje i så 
måte fra både fiskere og fiske-
industrien. 

Ved Hopen Fisk i Lofoten tar 
man for tida mot både sild fra 
feltene ute til havs, og sild som 
er tatt nærmest under kaiene 
lokalt. Slikt er interessant for 
forskerne, og daglig leder Aage 

Eriksen forteller at prøver nå 
fryses inn for sending til Hav-
forskningsinstituttet.

Kutter tokt
– Dette samarbeidet setter 
vi stor pris på. Det gir oss en 
mulighet til å forske videre på 
viktige forhold, selv om denne 
sildeforskningen er hardt ram-
met av sparekniven, sier Røt-
tingen, og viser til at et tidligere 
årvisst sildetokt på fjordene 
nordover kysten nå er kuttet 
av programmet. 

Og det er heller ikke lenger 
sildeekspertise med det kyst-

torsktoktet som akkurat i disse 
dager befinner seg i området 
Vesterålen – Lofoten.

jon.eirik.olsen@fbfi.no
Telefon: 77059022

Fakta: LOkaL SILD
Havforskere og fiskere har QQ

lenge vært klar over at det fin-
nes lokale sildestammer i flere 
fjorder og fjordområder nordover 
langs kysten. I tillegg kan hoved-
bestanden av nvg-sild opptre i de 
samme områdene deler av året. 
Noe av silda er også av en som-
mer-/høstgytende type, og det 
er svært vanskelig å skille denne 
typen og eksempelvis nvg-sild 
eller nordsjøsild fra hverandre på 
utseende. Samtidig er grensene 
mellom utbredelsesområdene 
uklare og varierende.

Forskerne er blant annet QQ

bekymret for at lokale bestan-
der i Vestfjord-området kan bli 
for hardt presset av fiske etter 
at hovedbestanden av nvg-sild 
trakk seg ut av sitt overvintrings-
område her.

z forskning Fiskere og fiskemottak hjelper til med detektivjobben
NYHETER Rekord: Den norske EXPO-paviljongen nådde onsdag 3 millioner besø-

kende. Publikumsmålsettingen er med det nådd, og ennå er 17 dager igjen av 
EXPO. I dagens utgave kan du lese mye om norsk sjømat  i Kina.

Jon Eirik Olsen
Harstad

Det sier produksjonsleder Lo-
rentz Hardy i bedriften Lofoten 
Viking på Værøy. Han har nett-
opp tatt imot 1.200 tonn stor 
sild fra islandsk sone, og skulle 
under normale omstendigheter 
vært en fornøyd mann.

Kan ikke fortsette
– Nei, verken denne fangsten 
eller situasjonen generelt er 
noe å bli begeistret over. Det 
er ikke primært størrelsen 
på silda, men heller det dår-
lige fisket, som nå presser opp 
prisene på råstoffet. En rekke 
store landanlegg har folk og 
produksjonsutstyr i aktivitet, 
og strekker seg langt for å holde 
hjulene i gang fortsatt. Men slik 
kan det ikke fortsette over tid, 
understreker Hardy.

Fortsatt på lager
Han forteller at situasjonen er 
spesielt vanskelig på grunn 
av at det ennå er ganske store 
mengder sild på lager. Både i 
Norge og i utlandet, og både 
stor og mindre sild. Dermed 
har man ennå ikke sett den 
forventede etterspørselen etter 
storsilda – og prisene kommer 
under press. Den sildefangsten 
Lofoten Viking nylig fikk levert 

av færøyske «Finnur Fridi» var 
stor sild på 377 gram i gjen-
nomsnitt, tatt i islandsk sone, 
ifølge innmeldingen til Norges 
Sildesalgslag.

– Men for det første viste det 
seg å ikke være nvg-sild. Den 

var full av rogn, og må følgelig 
være av en høstgytende be-
stand. Det var færøyværingene 
ikke klar over. Dernest var den 
fisket med trål, og oppblandet 
med mye rusk og rask som 
eksempelvis kolmule og ma-

krell. Det betyr ekstraarbeid i 
fabrikken, og silda må i tillegg 
behandles med andakt for å 
beholde god kvalitet, forteller 
Hardy, som nå rundfryser den 
færøyske fangsten for Afrika-
markedet.

Permitteringer?
Hos Norges Sildesalgslag får 
FiskeribladetFiskaren bekref-
tet at Hardy ikke er alene med 
sine synspunkter. Flere silde-
anlegg har varslet at permit-
teringer ikke er langt unna, og 
det henvises da både til pris- og 
lagersituasjonen.

jon.eirik.olsen@fbfi.no
Telefon: 77059022

For dyr sild for industrien

FEIL SORT: Produksjonsleder 
Lorentz Hardy med sild fra 
færøyske ”Finnur Fridi”, som 
leverte 1.200 tonn stor sild 
fra islandsk sone ved Lofoten 
Viking. Men dette er ikke nvg-
sild, konstaterte man ganske 
raskt. Silda var full av rogn. 
ALLE FOTO: REMI JOHANSEN

– Fortsetter det med 
så små tilførsler og så 
dyr sild, så må vi snart 
permittere. Dette tjener 
ingen i landindustrien 
penger på.

z sildefisket

Det er ikke pri- ”mært størrelsen på 
silda, men heller det 
dårlige fisket, som nå 
presser opp prisene på 
råstoffet.
Lorentz Hardy, produksjonsleder 
ved Lofoten Viking

Vi setter fokus på Helse, miljø og sikkerhet. 
Ønsker du annonse i denne spesialutgaven bestill nå.

annonse@fbfi.no eller Tlf. 55 21 33 00

Helse, miljø og sikkerhet
22. oktober
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Nær oppfisket
Det gjenstår ca 10 prosent av 
de russiske kvotene av torsk 
og hyse i Barentshavet i år.

Ifølge fiskeriforvaltningen i 
Murmansk «Murmanrybvod» 
er 90 prosent av totalkvotene 
av torsk og hyse i Barentsha-
vet fisket per 1. oktober.

Fra begynnelsen av året 
har fiskerne i Murmansk-
området fanget 130.677 tonn 
torsk og 55.634 tonn hyse, 
noe som henholdsvis utgjør 
84,8% prosent og 90,1 prosent  
av totalekvotene. 

Fiskere i Arkhangelsk re-
gionen har fanget 41.309 tonn 
torsk og 16.927 tonn hyse. Av 
torskekvoten er det fisket 91 
prosent, og hyse 93,4 pro-
sent. 

Fiskevirksomheter i repu-

blikken Karelen har fanget 
22.727 tonn torsk (84 prosent 
av kvoten) og 9980 tonn hyse 
(86,6 prosent). Tilsvarende tall 
for fiskere i  det autonome dis-
triktet Nenets var 5305 tonn 
(99,9 prosent av torskekvo-
ten) og 1870 tonn hyse (93,5 
prosent). 

Den totale russiske fangst 
per 1. oktober (inkludert fis-
keselskaper i Kaliningrad-
regionen, Moskva og St. Pe-
tersburg) var på 204.321 tonn 
torsk ( 85,9 prosent) og 85.759 
tonn hyse (89,6 prosent). 

De kystnære fiskerne i Mur-
mansk hadde fanget 9965 tonn 
torsk, som er 82,4 prosent av 
deres totale kysttorskkvote, 
og 4399 tonn hyse (75,2 pro-
sent av kysthysekvoten). 

Taskekrabbekjøp 
Mens kongekrabben kryper 
sørover, brer taskekrabben 
seg i stadig større mengder 
nordover. Garnflåten har vært 
ille plaget de siste par årene 
i Lofoten. Nå planlegges det 
krabbeproduksjon på Fred-
vang i Flakstad kommune i 
Lofoten. 

Etterlengtet
– For oss er dette en etter-
lengtet måte å fylle ut vin-
tersesongen med, forteller 
Espen Thorbjørnsen som nå 
prøver å komme i gang med 
kjøpt og produksjon allerede 
i høst. Til nå har de vært et 
utpreget sesongfiskebruk i 
Lofoten med 7 - 8 uker sesong, 
og nærmest tommetvinning 
resten av året.

Også for fiskerne i området 
er dette etterlengtet. De ser 
muligheten for heimefiske om 
høsten og kanskje også først 
på vinteren. 

– Da slipper de å dra på finn-
marka. Det frister, forteller 
fiskekjøper Torbjørnsen som 
har kontakt med et titalls fis-
kere som kan være interessert 
i å starte opp.

Innertier
Prosjektet på Fredvang er 
kommunalt initiert. Flakstad 
kommune er en av de som har 
tapt mest kvoteandeler i kyst-
flåten. 

–For oss har det blitt så 
ille at vi sliter med å skaffe 
nok fiskeråstoff selv i en nor-
malsituasjon, forteller Espen 

Torbjørnsen. Taskekrabben 
har de siste årene blitt en pest 
og en plage for garnflåten i 
Lofoten. 

–Det er så ille at fiskerne me-
ner hele garnfisket på yttersia 
her hos osss vil være en saga 
blott om kort tid dersom ikke 
krabben blir beskattet. Det 
var galt sist vinter. Nå har det 
visst blitt enda verre, forteller 
Torbjørnsen.

Han har kjøpt inn utstyr 
for produksjon. Det betyr at 
krabben ikke bare skal tas 
imot og fraktes videre til an-
dre anlegg. Men Torbjørnsen 
utelukker likevel ikke samar-
beid med andre aktører, for 
eksempel Bodø Skalldyr som 
ønsker å kommee i gang igjen 
etter konkursen nylig.

Miljøgifter
Den var forårsaket av at det 
ble funnet for store mengder 
kadmium i krabben mellom 
Bodø og Steigen. Torbjørnsen 
har allerede fått tatt prøver 
av krabben i Lofoten, og de 
foreløpige svarene tydet på 
at den ikka hadde verdier av 
miljøgifter over EUs grense-
verdier. 

– Dette må vi ha hundre pro-
sent avklart før vi går i gang. 
Vi er helt avhengige av å ikke 
gå på samme smellen som de i 
Bodø, sier Fredvang-kjøperen 
i firmaet Edar H. Torbjørnsen 
AS.  

terje.jensen@fbfi.no
Telefon:77 05 90 21

PRODUKSJON: Edar H. Torbjørnsen på Fredvang i Lofoten 
planlegger taskekrabbeproduksjon, hvis alt går som det 
skal allerede fra i høst. ARKIVFOTO: TERJE JENSEN
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